
1Zpravodaj OÚ Městečka Trnávkylistopad–prosinec 2024

www.mesteckotrnavka.cz

O B E C N Í H O  Ú Ř A D U  M Ě S T E Č K A  T R N Á V K Y l i s t o p a d – p r o s i n e c / 2 0 2 4

po dvou měsících se vám do rukou dostává další vydání našeho Tr-
naváčku. Pro letošní rok to je číslo poslední, do konce roku nám zbývají 
už jen týdny.

Letošní rok se linul v duchu příprav na investiční akce. V březnu 
jsme podali žádost o dotaci na zateplení a opravu školní jídelny, do 
vydání Trnaváčku nemáme rozhodnutí fondu. Stále také čekáme na vy-
psání výběrového řízení pro výběr dodavatele na fotovoltaické elek-
trárny. 

Zaslali jsme třem dodavatelům podklady pro cenové nabídky na de-
molice budov ve středu obce – Městečko Trnávka 63, Městečko Trnáv-
ka 68, Městečko Trnávka 84 a zahradnictví. 

Čekáme také na stavební povolení k výstavbě výpadové komunika-
ce okolo koupaliště.

Zastupitelstvo obce schválilo cenu za popelnice, která pro příští rok 
zůstává na stejné výši, tj. 700 Kč/1 poplatníka. Cenu vodného a stočné-
ho pro příští rok budeme znát v prosinci.

Ve čtvrtek 17. 10. 2024 proběhlo ve vstupní hale Obecního domu 
školení první pomoci a používání automatizovaného externího defib-
rilátoru s mnohaletou pracovnicí záchranné služby Mgr. Ivanou Kan-
tůrkovou. Přišlo bohužel pouze pár osob. Mrzí nás, že byl zájem tak 
malý, neboť znalost této problematiky může zachránit život vašich 
blízkých.

Od občanů jsme obdrželi různorodé názory k architektonické stu-
dii, kterou jsme uveřejnili v Trnaváčku. Všechny podněty schraňujeme 
a řešíme je s architekty. Až bude studie mít finální verzi, plánujeme ji 
veřejně představit občanům.

Vážení a milí spoluobčané,
Odpovědné chovatelství koček

Nejen v naší obci, ale i těch přilehlých se zvyšuje počet tzv. toula-
vých koček. Tato situace si sebou nese řadu negativních jevů a rizik 
(nemoci, znečištění prostředí atd.). Proto by majitelé těchto mazlíčků 
měli vždy zvážit rizika, která chovatelství přináší. Nejen ministerstvo 
zemědělství, které k chovatelství koček vydalo minulý rok zásady, ale 
i veterinární stanice doporučují kastraci, aby dál nedocházelo k nekon-
trolovatelnému množení. Prosíme proto občany, aby se o své mazlíčky 
pečlivě starali, aby nedocházelo k jejich toulání a nekontrolovatelnému 
množení. Děkujeme za pochopení.

vedení obce Městečko Trnávka

V měsíci listopadu a prosinci 
2024 oslaví významné 

životní jubileum tito občané:
pan Josef Dvořáček ze Staré Rovně
paní Vlasta Henslová z Městečka Trnávky
paní Božena Hanusová z Mezihoří 
paní Jitka Zezulová ze Staré Rovně 
pan Stanislav Dobeš z Městečka Trnávky
paní Magda Konečná z Městečka Trnávky
paní Marie Krausová z Městečka Trnávky
paní Jana Doleželová ze Staré Rovně
paní Jaroslava Zezulová z Městečka Trnávky
paní Bohumila Nováková z Městečka Trnávky
paní Gertruda Nerušilová z Bohdalova 
paní Libuše Doláková z Lázů
pan Zdeněk Laštůvka z Petrůvky 

K Vašemu významnému jubileu Vám 
upřímně blahopřejeme a přejeme do dalších 
let pevné zdraví, štěstí, pohodu a dobrou ná-
ladu do každého dne. 

Jana Lexmaulová, OÚ Městečko Trnávka
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Zápis zasedání zastupitelstva obce Městečko Trnávka číslo XV 
konaného dne 30. 10. 2024 v Obecním domě čp. 5 od 17:00 hodin

Z-282/XV Zastupitelstvo obce schvaluje program XV. veřejného zase-
dání zastupitelstva obce s doplněním o navržené body Pavla Bohatce.
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0
Usnesení č. Z-282/XV bylo schváleno.

Z-283/XV Zastupitelstvo obce schvaluje za ověřovatele zápisu Karla 
Škrabala a Radima Šašinku.
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-283/XV bylo schváleno.

Z-284/XV Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje části pozem-
ku p.č. 696/15 a pozemku 2083 v k.ú. Přední Arnoštov za cenu 
75 Kč/1m2.
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-284/XV bylo schváleno.

Z-285/XV Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje části pozem-
ku p.č. 696/43 v k.ú. Přední Arnoštov za cenu 75 Kč/1m2.
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-285/XV bylo schváleno.

Z-286/XV Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje části pozem-
ku p.č. 244/1 a pozemek st.p.č. 125 se stavbou v k.ú. Pacov u Mo-
ravské Třebové.
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-286/XV bylo schváleno.

Z-287/XV Zastupitelstvo obce schvaluje revokaci usnesení ZO č. 
Z-234/XIII ze dne 26. 06. 2024.
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-287/XV bylo schváleno.

Z-288/XV Zastupitelstvo obce schvaluje prodej pozemku p.č. 696/46 
o výměře 140 m2 a p.č. 696/48 o výměře 59 m2, oba ostatní plocha 
v k.ú. Přední Arnoštov Mgr. Doře Lukášové Salaquardové za 75 
Kč/1m2.
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-288/XV bylo schváleno.

Z-289/XV Zastupitelstvo obce schvaluje prodej pozemku p.č. 84/6 
o výměře 2006 m2, odděleného od p.č. 84/1 GP č. 147-367/2024 
v k.ú. Pacov u Moravské Třebové manželům Coufalovým za cenu 
100 Kč/1m2.
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-289/XV bylo schváleno.

Z-290/XV Zastupitelstvo obce schvaluje prodej pozemku p.č. 84/7 
o výměře 357 m2, odděleného od p.č. 84/1 GP č. 147-367/2024 
v k.ú. Pacov u Moravské Třebové manželům Navrátilovým za cenu 
100 Kč/1 m2.
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-290/XV bylo schváleno.

Z-291/XV Zastupitelstvo obce schvaluje úhradu mimořádného pří-
spěvku Regionu MTJ ve výši 15 409 Kč na dofinancování nůžko-
vého stanu.
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-291/XV bylo schváleno.

Z-292/XV Zastupitelstvo obce schvaluje nové složení Osadního vý-
boru v Pěčíkově, kdy Pavla Laštůvku nahradí Kamil Hickl.
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-292/XV bylo schváleno.

Z-293/XV Zastupitelstvo obce schvaluje výši poplatku za TKO na 
rok 2025 ve výši 700 Kč/1 poplatníka
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-293/XV bylo schváleno.

Z-294/XV Zastupitelstvo obce volí za člena finančního výboru RNDr. 
Jana Raaba.
Hlasování: pro  13 proti  0 zdržel se  1     
Usnesení č. Z-294/XV bylo schváleno.

Z-295/XV Zastupitelstvo obce schvaluje odměnu pro RNDr. Jana Ra-
aba za výkon funkce neuvolněného člena finančního výboru ve 
výši 500 Kč. Odměna budu poskytována s účinností od 01. 11. 
2024.
Hlasování: pro  13 proti  0 zdržel se  1     
Usnesení č. Z-295/XV bylo schváleno.

Z-296/XV Zastupitelstvo obce bere na vědomí zprávu ZŠ a MŠ Měs-
tečko Trnávka.
Usnesení č. Z-296/XV bylo vzato na vědomí.

Přidané body na žádost Pavla Bohatce:
Z-297/XV Zastupitelstvo obce schvaluje zadání statického posudku 

na střechu Kulturního domu.
Hlasování: pro  11 proti  0 zdržel se  2     
Usnesení č. Z-297/XV bylo schváleno.

Z-298/XV Zastupitelstvo obce schvaluje výměnu únikových dveří 
v pekle KD dle platných norem, otvírané ven.
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-298/XV bylo schváleno.

Z-299/XV Zastupitelstvo obce souhlasí se závěry FV:
Doplatek do 50% ceny listnatého dřeva dle ceníku v době 03/2024 

(kácení Bohdalov a Stará Trnávka),
Pořizovat fotodokumentaci všeho prodávaného dřeva, fotky budou 

k dispozici RO
Hlasování: pro  10 proti  2 zdržel se  2     
Usnesení č. Z-299/XV bylo schváleno.

Z-300/XV Zastupitelstvo obce požaduje urgenci demoličního výměru 
na stavidla v Mezihoří a Petrůvce od Ing. Svatopluka Schupplera – 
termín dokončení.
Hlasování: pro  14 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-300/XV bylo schváleno.

Zastupitelstvo obce bere na vědomí:
Z-301/XV Zprávy o činnosti samosprávy od posledního VZO.
Z-302/XV Zprávu FV.

Starosta: Jana Sablíková, DiS.
Ověřovatelé: Karel Škrabal, Radim Šašinka

Od listopadu 2024 jsem 
zapojená do projektu Betty, 
který pořádá FN Motol 
v Praze. Projekt je určen pro 
děti od 2 do 18let. Na zá-
kladě vyšetření kapky krve 
z prstu poznáme, zda Vaše 
dítě v budoucnu onemocní 
cukrovkou 1.typu a může-

Projekt Betty v dětské ambulanci
me tak předejít mnoha život ohrožujícím komplikacím a do-
jde rovněž k včasnému zahájení léčby. Vyšetření je bezplat-
né, dobrovolné, nutný je souhlas rodiče, výsledek bude znám 
do 4-8 týdnů. Více informací na www.projektbetty.cz. Pokud 
máte o vyšetření zájem – zavolejte do ordinace nebo mi napiš-
te email a domluvíme si termín. K vyšetření se mohou hlásit 
i děti u mne neregistrované.

MUDr. Petra Hegerová
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Novinky v zubní ordinaci
Díky vstřícnosti obce Městečko Trnávka dojde od počátku roku 

2025 k rozšíření prostor zubních lékařů o druhou ordinaci. V no-
vých prostorech bude pracovat MDDr. Paulína Kohoutová.

Pondělí a čtvrtek budou patřit pouze dětským pacientům a mláde-
ži, na něž se specializovala před mateřskou dovolenou. Pokud jsou 
dosud v obci a nejbližším okolí děti, které nechodí ke Kohoutovým 
a mají o to zájem, napište prosím SMS na 702 129 275, kontaktujeme 
vás v příštích měsících.

Každou středu budeme poskytovat dentální hygienu dětem i do-
spělým. Tato služba je primárně určena pro naše současné pacienty. 
Ale budeme se snažit postupně objednat i ostatní zájemce chodící k ji-
ným zubařům (mohou napsat opět ideálně SMS).

Naše služby stále rozšiřujeme, např. od podzimu 2024 disponuje-
me operačním mikroskopem. Nicméně pro tuto chvíli platí, že nové 
dospělé pacienty do zubní péče registrovat nezvládáme, byť se sa-
mozřejmě snažíme nikoho z obce nenechat s akutními obtížemi bez 
ošetření. 

MDDr. Tomáš Kohout

Tříkrálová sbírka 2025
Zveme vás k účasti na Tříkrálové sbírce 2025 - největší chari-

tativní akci, která v lednu oslaví své 25. výročí!
Tříkrálová sbírka spojuje lidi, šíří radost a pozitivní energii. Její 

atmosféra je plná kouzla a nadšení, které se dotkne srdce každého 
účastníka. Můžete se těšit na krásné zážitky, příjemná setkání a ra-
dost z toho, že pomáháte. Zapojit se můžete jako koledník (není 
omezeno věkem) nebo jako vedoucí skupiny koledníků (od 15 let). 
I malá chvíle vašeho času může mít velký dopad – každá koruna 
znamená naději a pomoc pro ty, kdo to nejvíce potřebují. Připojte se 
k nám a staňte se součástí této krásné tradice. Více informací u ko-
ordinátorky Charity Moravská Třebová na tel. 731 608 323 nebo e-
-mailu: lenka.stojaspalova@mtrebova.charita.cz a místního asi-
stenta: Jana Zatloukala, tel: 739 201 934, e-mail: zatloukal.jen-
da@seznam.cz 

Vítání nových občánků
V neděli 3. 11. 2024 jsme slavnostně přivítali nové občánky: Emu 

Šmidovou z Městečka Trnávky, Gabrielu Tillovou z Rozstání, Marka 
Juračku z Městečka Trnávky, Alžbětu Přikrylovou z Městečka Trnávky 
a Vavřince Krepla z Městečka Trnávky. Novým občánkům a jejich ro-
dinám ze srdce přejeme hodně zdraví, pohody, radosti, vzájemné lásky 
a trpělivosti při výchově. 

Jana Lexmaulová, OÚ M. Trnávka 
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Základní a mateřská škola Městečko Trnávka
     PODZIM V MATEŘSKÉ ŠKOLE

Během podzimních dní jsme pozorovali měnící se pří-
rodu, opadávaní a změnu barvy listí, jinovatku po ránu, změny počasí 
– teplo x zima, sluníčko x zataženo. Proběhla také první dobrovolná, 
rodinná výzva s názvem SKŘÍTEK PODZIMNÍČEK, kdy rodiče spo-
lečně s dětmi doma vyrobili, případně nakreslili skřítka z plodů pod-
zimu. Ve školce se nám sešlo velké množství krásných Podzimníčků, 
které nyní zdobí společné prostory mateř-
ské školy. Všem rodičům a dětem, kteří se 
do výzvy zapojili bychom chtěli velice po-
děkovat za krásné výrobky, a především za 
jejich spolupráci se školkou. 

Děti se zúčastnily dvou hudebních vy-
stoupení, kdy jedno proběhlo 16. 10. 2024 
v kulturním domě a druhé, hudebně dra-
matické vystoupení s názvem „Ententýky“, 
které proběhlo v prostorách mateřské ško-
ly 24. října. Zapojili jsme se do projektu 
„Koukají na nás správně?“ a 16. 10. 2024 
proběhlo ve školce měření zraku přihláše-
ných dětí pod taktovkou nestátní zdravot-
nické organizace PrimaVizus o. p. s.

Na konci měsíce října jsme se zaměřili 
na dušičky, tradice a Halloween. Ve všech 
odděleních mateřské školy proběhlo dlabá-
ní dýně, kterou jsme následně přidali k pod-
zimní výzdobě a navodili si tak správnou, 

halloweenskou atmosféru. Téma dušičky a Halloween jsme završili 
po podzimních prázdninách, ve čtvrtek 31. října, kdy si děti do školky 
mohly přinést kostým a užili jsme si tak zábavné dopoledne, plné hud-
by, dobrot, smíchu a tance. Závěrem dopoledne jsme se vydali na prů-
vod masek obcí za doprovodu drobných hudebních nástrojů.

První listopadový týden patřil podzimním dílnám, které byly spoje-
ny s drobnou besídkou a posezením s rodiči. Oddělení Sluníček a Sovi-

Obecní knihovna Městečko Trnávka
a těšíme se na pokračování příště.

Oblíbená celoroční soutěž pro dětské čtenáře Lovci perel je v plném 
proudu a čtenáři se stále mohou zapojit do sběru perliček a Morionů za 
přečtené knížky a správně zodpovězené otázky. 

V předvánoční době se můžete těšit na Ježíškovu vánoční díl-
nu a na výstavu Kratochvilné vystřihovánky Markéty Vránové 
v provedení Šárky Richterkové. Výstava bude přístupná v galerii 
knihovny od 9. prosince v půjčovní době knihovny a bude dopl-
něna drobným prodejem dárků – keramiky, svíček, vánočních oz-
dob, drogerie a výrobků ze dřeva.

Přejeme Vám krásný adventní čas a těšíme se na Vás při dalších ak-
cích knihovny – sledujte plakáty a webové stránky knihovny.

Jitka Stenzlová

V knihovně se na podzim uskutečnilo spoustu akcí pro návštěvníky 
knihovny i pro širokou veřejnost. V pátek 4. října jsme uspořádali au-
dio – video prezentaci pana Petra Štoly s názvem Putování za přírodní 
krásou Aljašky. 

Následoval Týden knihoven, kdy navštívili knihovnu děti ze školní 
družiny a kromě čtení a prohlížení knížek si zahrály i deskové hry, kte-
ré knihovna nabízí. 

V pátek 16. října přijel spisovatel a muzikant Marek Šolmes Srazil 
se svým vystoupením pro děti mateřské školy. Přečetl dětem ukázky ze 
svých knih, vyprávěl veselé příhody a také si s dětmi zazpíval za do-
provodu hry na kytaru. 

S horolezcem a kapelníkem country kapely Proč ne band  Jaromí-
rem Mikešem jsme 15. října uspořádali besedu nejen o horách. Po té 
jsme zahájili výstavu jeho kreslených vtipů, ilustrací a karikatur, které 
doplňují jeho humorně laděné povídkové knihy. 

Na druhý stupeň základní školy zavítal 24. října spisovatel a pub-
licista Martin Vopěnka. Ten dětem představil své knihy, přiblížil práci 
spisovatele a  debatoval s žáky o zajímavých tématech. Knihy pana 
Vopěnky nabízí knihovna v dětském oddělení. 

O své cestě motorkou z Pěčíkova až na nejsevernější místo Evropy 
v Norsku nám popovídal a promítl fotografie cestovatel Jirka Přichystal 
13. listopadu.

V pondělí 25. listopadu měly ženy všech věkových kategorií mož-
nost si vyslechnout populárně naučnou přednášku MUDr. Miloše Vy-
sloužila na téma gynekologie nazvanou Žena ve 3. tisíciletí.

V listopadu knihovnu postupně navštívili žáci 5.–9. třídy a kromě 
poznávání známých knih podle tříokénkového komiksu děti samostat-
ně tvořily vlastní komiksy na svou oblíbenou knihu anebo ukázky z po-
hádek. Deváťáci pak přenesli do komiksové podoby svou představu 
o svobodě, která u nás přišla po Sametové revoluci v roce 1989.

Teprve začínající čtenáři – prvňáčci - se svou paní učitelkou si přišli 
poprvé prohlédnout knihovnu a poslechnout si povídání o tom, jak to 
v knihovně chodí. Přečetli jsme si příběh o Kubovi, který nechce číst 
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ček mělo svoji dílnu v úterý 5. listopadu a oddělní Broučků ve čtvrtek 
7. listopadu. V pondělí 11. listopadu ku příležitosti sv. Martina, nás na 
školkové zahradě navštívil koník a proběhla honba za svatomartinec-
kým pokladem, kdy pro děti byly připraveny různé úkoly a aktivity. 
Touto cestou bychom chtěli velmi poděkovat slečně Romaně Václav-
kové, která byla velmi ochotná nás s koníkem navštívit a připravit si 
zajímavý, poučný program. 

Ve třídě Soviček a Sluníček probíhá intenzivní příprava budoucích 
školáků, paní učitelky spolu vše konzultují a na práci s dětmi se do-
mlouvají, plánují společné činnosti, ale také dny, kdy se třídy vzájemně 
navštěvují a tráví spolu čas. 

U Broučků, tedy dětí mladších jsme se zaměřili na tradiční témata, 

grafomotoriku, správný úchop tužky, ale také na sebeobsluhu, dodržo-
vání pravidel a denního režimu. Rozběhli jsme také celoroční projekt 
– Putovní deník ježka Bertíka, kdy si děti berou domů na víkend plyšo-
vého ježečka a následně na papír zapíší za pomoci maminky a tatínka, 
jak svůj čas s ježečkem strávili. Děti tak učíme starostlivosti o svěřenou 
věc, spolupráci a komunikaci s kamarády. 

Všechna oddělení intenzivně pracují na programu na vánoční besíd-
ku pro rodiče, děti zapojujeme do přípravy vánoční výzdoby a všichni 
netrpělivě vyhlížíme Vánoce.

Kateřina Kopalová, DiS.

Sbírka pro Charitu
Na přelomu září a října proběhla v základní škole sbírka pro lidi za-

sažené záříjovými povodněmi. Po několik dní mohli žáci a jejich rodiče 
nosit do školy trvanlivé potraviny, hygienické prostředky, balenou vodu 
a krmivo pro domácí mazlíčky. Děkujeme všem, kteří nezůstali lhostej-
ní a nějakou formou přispěli. 

Velké poděkování pak patří organizátorům paní Gottwaldové paní 
učitelce Popelkové a všem žákům 9. ročníků.

Mgr. Jolana Sejbalová

Požární poplach
V pátek 1. 11. 2024 proběhlo v základní škole požární cvičení. Ten-

tokrát nešlo pouze o vyhlášení poplachu a měření, za jak dlouho se 
všechny třídy shromáždí před školou. Po velké přestávce ředitelka ško-
ly nahlásila na linku 150 požár v prostoru školní kuchyňky. Simulace 
požáru byla poměrně realistická, v horním patře přístavby nebylo vi-
dět na krok. Vzápětí zhasla světla a celá škola byla evakuována nou-
zovými východy na prostranství před budovu. Zde proběhla kontrola 
přítomných, kdy bylo zjištěno, že ve škole zůstali čtyři žáci. To už byl 
na místě hasičský sbor Městečka Trnávky. Velitel si převzal od ředitel-
ky informace o místě požáru a „zapomenutých“ žácích. Hasiči zahájili 

hašení požáru a mezitím na místo přijely další hasičské sbory z Chor-
nic a z Moravské Třebové. Že jde pouze o cvičení, se žáci postupně 
dozvěděli až před školou. Sledovali pak už v klidu přípravu a realizaci 
záchrany spolužáků. Profesionální práci hasičů jsme na závěr ocenili 
potleskem.

Mgr. Jolana Sejbalová
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Větrná pohádka
V úterý 8.10. se děti z 1. - 3. třídy na pozvání paní MgA. Zdeňky 

Selingerové z Kulturních služeb města Moravská Třebová vypravily 
v rámci projektu Šablony OP JAK právě do Moravské Třebové na před-
stavení divadla Teátr Pavla Šmída s názvem Větrná pohádka.  Příběh 
o dětech od větrného mlýna byl plný písniček a milého humoru. Oba 
herci navázali úžasným způsobem komunikaci s malými diváky a hle-
dali společně s nimi odpověď na otázku: „Kdo je králem větru a kde 
přebývá? „ Jako v každé správné pohádce to i s naším prvním spo-
lečným výjezdem nakonec dobře dopadlo. Představení se nám líbilo 
a těšíme se zase příště na shledanou.

Mgr. Ludmila Šimečková

Prvňácké okénko
„Milé dívky, milí chlapci, ahoj všichni prvňáci! Abeceda je to hlav-

ní, co teď máme na práci.“
Touto společnou říkankou jsme odstartovali v září s novopečenými 

prvňáčky jejich první školní rok. A co všechno už jsme za první měsíce 
ve škole stihli? Kromě čtení, psaní a počítání moc rádi zpíváme, tan-
číme, kreslíme a malujeme, modelujeme, hrajeme různé hry (např. si 
sypeme kaštany z rukávu, píšeme prstem kamarádovi na záda, hledáme 
kukačku, …), stavíme si ze stavebnice, cvičíme, bruslíme a učíme se 
i anglicky. Zapojili jsme se do celostátního projektu Diagnostika raných 
matematických představ a mohli jsme tak využívat zdarma vzdělávací 
aplikaci Včelka po dobu tří měsíců ve škole i doma. Učíme se také čím 
dál lépe dodržovat pravidla naší třídy.  Úplně vším se zatím ještě chlubit 
nemůžeme, ale i tak si to ve škole užíváme. Co říkáte?

Mgr. Ludmila Šimečková, třídní učitelka

Co budeme dělat příště?
Koncem září žáci 4. třídy navštívili Ekocentrum Stolístek v Linhar-

ticích. Přestože program ,,Nekup to“ byl pro žáky 4. – 9. tříd, čtvrťáci 
se zhostili daného námětu na výbornou. Uplatnili své znalosti a zku-
šenosti, dokázali reagovat na zvídavé otázky vedoucí programu. Co 
znamená reklama na lákavě levné výrobky? Připravené video dětem 
názorně ukázalo, proč jsou výrobky tak levné, kdo a kde je vyrobil. Ve 

Den stromů 
V říjnu čekal na žáky 1. - 4. třídy první společný projekt Den stromů.  

Přírodovědná vycházka začala hledáním přírodnin a zaznamenáváním 
do karty Podzimní lovec.  Všem dobře známou trasou se žáci vydali 
na Cimburk. Měli tak dost času pozorovat změny přírody s příchodem 
podzimu. Na Cimburku si zahráli na doktory stromů. Vybrali si jeden 
strom, který měli za úkol pozorovat a zapsat do tzv. Zdravotního zá-
znamu stromu, jaké potíže strom má a co by mu mohlo pomoci.  Pak 
přišla na řadu jedna velmi zábavná hra, která děti skrze barevné kartič-
ky zároveň poučila o důležitých podmínkách pro život rostlin. Kdyby 
bývali mladší sběrače neobrali o podmínky k životu škůdci ze 4.třídy 
:))), neozývalo by se z každé strany: „Príma, príma, bude ze mě hlína! “ 
Ale to byla vlastně ta největší legrace. Ještě je na místě poděkovat paní 
učitelce Dostálové ze 3. třídy za přípravu her a dodat, že žáci byli po 
celou dobu rozděleni do menších skupin napříč třídami a utužovali tak 
zároveň i kamarádské vztahy. 

Za všechny účastníky zapsala Mgr. Ludmila Šimečková

skupinkách si vyzkoušeli také nákup zboží přes internet, samozřejmě 
,,jako.“ Na závěr programu se dozvěděli, co znamená slovo upcycling – 
vylepšit si tričko, které by pravděpodobně bylo vyřazeno z šatníku. Děti 
pracovaly s nadšením, pomáhaly si. Odměnou jim byla velká pochvala 
od všech dospělých.

Podzim nám přináší hodně darů. Přírodniny nasbírané v lese nebo na 
procházce žáci využili v pracov-
ních činnostech. Za pomoci tavné 
pistole a přírodnin vytvořil kaž-
dý žák jedinečné a osobní srdce. 
Doufáme, že naše nadšení z práce 
potěšilo každé oko i duši.

A už se nám blížily podzim-
ní prázdniny, dušičkový čas. Den před prázdninami jsme strávili v ku-
chyňce, kde jsme pekli ,,dušičkové dobroty.“ Není to jen o válení těsta, 
vykrajování tvarů a slepování, ale také o úklidu. Musím děti pochválit 
(některé trochu víc) za uvedení kuchyňky do původního stavu. Jsou to 
prostě šikulky. Byl to opravdu sladký vstup do podzimních prázdnin.

,,Podzim je doba proměny a příprav na klidnou zimu. Je to čas, kdy 
můžeme zpomalit tempo a vnímat krásu okamžiku.“

Mgr. Eva Žouželková + čtvrťáci
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I když zrovna venku není pod nulou
V rámci tělesné výchovy si 5. listopadu mohli vyzkoušet žáci 1. - 4. 

třídy své bruslařské dovednosti v Moravské Třebové. V hokejové šatně 
se děti přezuly. Věřte, že obout se do bruslí, nasadit si rukavice a helmu 
byla pro novopečené bruslaře dřina. Nepromokavé a zateplené kalhoty 
i rukavice byly výhra, protože zpočátku děti trávily více času tzv. leš-
těním ledu než bruslením. Naši prvňáčci se s technikou bruslení teprve 
seznamovali, pomalu si pohybové dovednosti osvojovali a zdokonalo-
vali se. Bruslení jsme si všichni opravdu užili. Věříme, že si některé děti 
vyjedou o víkendu s rodiči na kluziště a odměnou jim bude společně 
strávený čas.

Poděkovat bychom chtěly panu Davidu Matochovi za dopravu a ro-
dičům, že podporují sportovní aktivity svých dětí a zajistí dětem potřeb-
nou výbavu. Bruslení je krásná pohybová aktivita, stejně jako lyžování 
nebo plavání.

Mgr. Eva Žouželková 

Soutěž “Jak znáte své sousedy”
V rámci Dnů česko-ně-

mecké kultury v Moravské 
Třebové se v pondělí 23. září 
2024 uskutečnila již tradiční 
soutěž pro školy. Do Centra 
česko-německého porozu-
mění, které se nově nachá-
zí v budově bývalé latinské 
školy, dorazila asi padesát-
ka žáků 8. a 9. tříd z místní 
školy U Kostela, z Mohelni-
ce a samozřejmě z naší trná-
vecké, aby se hravými akti-
vitami blíže seznámili s naši-
mi sousedními zeměmi, kde 
se mluví německy, a zároveň 
si vylepšili své znalosti jazy-
ka. Tříčlenné skupinky pracovaly na stanovištích se spoustou obrázků, 
map, aktivit a zajímavostí. Poté následoval kvíz, kde mohli soutěžící 
aktivitami získané informace využít. Všichni si tedy vyzkoušeli, kolik 
si toho zapamatovali, nebo se naučili, a ti nejlepší byli odměněni diplo-
mem a sladkými cenami. Z našich trojic byli nejúspěšnější Dan, Pavel 
a Honza z 8. třídy, když skončili na krásném 2. místě!

Mgr. Jana Strouhalová

Ve Stolístku
V úterý 1. října vyrazila 6. třída do Centra environmentální výchovy 

Stolístek v Linharticích. Na programu bylo téma Bylinky a jejich účin-
ky. Nejdříve jsme se seznámili s velkou řadou bylinek, které moc dobře 
známe (šalvěj, měsíček, máta, bazalka, meduňka, ...). Zkoušeli jsme je 
poznat v přírodě i podle vůně. Bylinky jsme si nakreslili. Pak jsme si 
vyrobili bylinný čaj a voňavé mýdlo. Trochu času nám zůstalo i na prů-
zkum zahrady a krmení lam. 

Kromě chladnějšího počasí vše proběhlo ve velmi klidné a příjemné 
atmosféře.

Mgr. Petra Hájková

Legiovlak v Pardubicích
Dne 17. 9. jsme se vydali vlakem do Pardubic. Hlavním programem 

byla prohlídka historického bojového vlaku z 1. světové války. Takový 
bojový vlak měl v sobě vše, co bylo pro vojáky v bojích potřeba. Lé-
kařské a chirurgické vagóny, obytné vagóny, nazývané těplušky, pra-
covní a kovářské vagóny, kde se vyráběly různé nástroje a náhradní 
díly do zbraní atd. Poté zde byly i obranné vagóny, ve kterých byly 
lehké i těžké kulomety i minomety a děla. Tyto vlaky byly používá-
ny na Transsibiřské magistrále, to je trasa z Moskvy do Vladivostoku. 
Délka celé cesty byla dlouhá 9288 km a odehrála se na ní spousta bojů 
našich českých legionářů, kteří pro mě budou vždy hrdinové. (Štěpán 
Ch., 9. třída)

Postřehy dalších spolužáků:
Viděli jsme, jak legionáři v tom vlaku žili, jak se oblékali, jak se ba-

vili. Bylo to zajímavé a poučné. (Žaneta Č.)
Vagónům se říkalo těplušky, vevnitř měli kamínka a patrové poste-

le. Hodně se mi líbil vagón lékařský. Určitě to bylo naučné a zábavné. 
(Josef S.)

Dozvěděli jsme se hodně zajímavých věcí, např. v čem naši legio-
náři spali, jak to celé probíhalo, v jakých podmínkách přežívali, jak to 
měli s manželkami a s rodinami, jaké to měli s nemocemi a léky a zra-
něními. (Natálie D.)

Zaujalo mě, že cesta z fronty až do Čech trvala dva roky. Také bylo 
zajímavé, jak se zbavovali vší a blech. Nejzajímavější byl bojový va-
gón, který byl vybaven dobovými zbraněmi. (Filip Š.)

Beseda s Martinem Vopěnkou
V rámci „Týdne knihoven“ pro naše žáky z 5. – 8. třídy paní kni-

hovnice domluvila 
jedinečné setkání. 
Do školy k nám 
ve čtvrtek 24. říj-
na zavítal český 
spisovatel Martin 
Vopěnka, autor ob-
líbené knihy Spící 
město. Tato romá-
nová klasika vyšla 
v roce 2011, má již 
další dvě pokra-
čování, a dokonce 
i filmové zpraco-
vání.

Pan Vopěnka 
z této knihy před-
čítal a seznamoval 
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Trnka Městečko Trnávka z. s.

      Během podzimu se nám usadila pra-
videlná činnost, která je i hojně navštěvovaná 

veřejností. Úterky večer jsou stále blokované pro jógu pro dospělé s pa-
nem Václavem Žáčkem. Ve středu dopoledne se v prostorách Trnka na 
obecním úřadě koná MIMI KLUB, kde se střídá v sudý týden výtvarné 
tvoření s Kateřinou Zechovou a v lichý týden montessori hrátky se Ště-
pánkou Stuchlou. Ve čtvrt-
ky se schází mladí progra-
mátoři robotiky, které vede 
Marie Shazad. Jednou za 
měsíc se v pátek koná Cir-
kus Trnka, ke kterému se 
po pauze vrátila Anna Za-
jíček Stenzlová, nově se 
sestrou Marianou. Do to-
hoto kroužku můžete “na-
skočit” i v listopadu nebo 
prosinci. Hravou formou 
se naučíte základy žonglo-
vání a akrobacie. 

Děkujeme za hojnou 
účast na Dýňobraní. Děku-
ji všem, kteří se podíleli na 
organizaci a realizaci akce. 
Dýní se vydlabala kopa, 
strašidelnou stezkou ve 
sklepení obecního úřadu prošlo mnoho nebojácných. V soutěži o nej-
lepší dýňovou dobrotu vyhrála paní Hicklová se svým dýňovým tira-
misu. Gratulujeme. Novinkou letošního Dýňobraní byl prodej dýní ke 
dlabání i uskladnění firmy Zelenina ze statku z Útěchova. 

Během podzimních prázdnin proběhl v Trnce Podzimni MINI tábor, 
kde si maminky a děti společně s Kateřinou Zechovou pohráli, tvořili 
vše s podzimní tématikou. Děkujeme. 

Dále Kateřina Zechová každý měsíc pořádá pro děti Výtvarné řá-
dění. V listopadu bude s dětmi tvořit Vánoční přání. Ten samý den 
bude pokračovat dílnou pro dospělé, kde budou vyrábět závěsný vě-
nec. Výtvarné řádění proběhne i v prosinci. Vhodné datum zatím hledá-

děti s jejím příběhem. Jeho hlavními hrdiny jsou čtyři sourozenci, kteří 
se jednoho rána ocitají ve světě, kde všichni rodiče usnuli záhadným 
spánkem. Brzy se začne hroutit infrastruktura a někteří bezdětní dospělí 
využívají situaci ve svůj prospěch. Život čtyř sourozenců se tak změní 
v boj o přežití a později v dobrodružnou cestu tří starších za záchranu 
uneseného nejmladšího brášky.

Úryvky z knihy a autorovo vyprávění probudilo 
spoustu otázek k diskuzi i pozdějšímu uvažování. Umí 
se děti o sebe samy postarat? Jsme připraveni „přežít“ 
v neočekávaných podmínkách? Dokážeme odhadnout 
lidské charaktery a úmysly? …?

Jak z úst pana Vopěnky zaznělo, k napsání knihy ho 
inspirovaly vlastní děti, absolvované kurzy přežití, dob-
rodružné cestování a vřelý vztah k životnímu prostředí. 
Na závěr nám podepsal knížky (v naší školní knihovně 
máme dvě, nyní už vícero) a před cestou zpět do Prahy 
si vyšel na Cimburk. Věříme, že svým povídáním děti 
zaujal a „zasel semínko“ k přemýšlení.

Mgr. Jana Strouhalová

Kam na školu?
Otázka, kterou teď řešíme s deváťáky. TECHNO-

hrátky jsou jednou z možností seznámit se s prostředím 
střední školy. Letos jsme projekt Pardubického kraje vy-
užili dvakrát. Hoši z osmé a deváté třídy se byli podívat 
na Středním odborném učilišti ve Svitavách a deváťáci 
na Střední technické a zahradnické škole v Litomyšli. 
Obě akce byly úspěšné, z první si chlapci přivezli dort 
za první místo ve vědomostním kvízu a z druhé dort za 
soutěž ve zručnosti.

V polovině října také pravidelně navštěvujeme Přehlídku středních 
škol ve Svitavách. V tomto roce jsme ji doplnili besedou o Oskaru 
Schindlerovi v městském muzeu.

A co ještě připravujeme? Dva žáci jsou přihlášeni na ZDRAVOhrátky 
do Svitav a máme domluvenou exkurzi do REHAU v Moravské Třebové.

Mgr. Alena Popelková
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TJ Sokol Městečko Trnávka
               FOTBAL

Muži, kteří hrají tuto sezónu ve spojeném týmu s Kunčinou pod ná-
zvem Kunčina B, mají odehráno 11 zápasů a do konce podzimní části 
jim chybí poslední dva duely – s Čistou a odložená dohrávka s Linharti-
cemi. Týmu se zatím podařilo zvítězit jen dvakrát, ovšem byly to výhry 
proti v tu chvíli lídrům III. třídy. Nejprve si Sokol vyšlápl venku i díky 
hattricku Blaška na celek Němčic výhrou 4:2. Hned další víkend přišlo 
vítězství doma proti Koclířovu 3:1. Kunčina má však na kontě i několik 
vysokých porážek – 0:5 s Čistou a hlavně dvě vysoké prohry s Radimě-
ří (2:7 a 2:8). S tou si tým napravil reputaci v zatím posledním duelu 
podzimu, když tentokrát dokázal v Radiměři remizovat 1:1. Na rychlý 
gól domácích odpověděl v 6. minutě Fréhar. Kromě této remízy si ještě 
Sokol připsal bod v úvodu sezóny s Linharticemi (2:2) a pak s Čistou 
(1:1). Aktuálně má tedy Kunčina B na kontě 9 bodů za 2 výhry, 3 remí-
zy a 6 porážek a je zatím na posledním místě. Má však ještě možnost 
dostat se před pátou Čistou. 

Aktuální tabulka střelců po 11 zápasech: Aleš Širůček – 6 (2x z pe-
nalty), Blaško – 5, Štefl – 2, Kroupa, Pařil, O. Brychta, Šir, Fréhar – 1

Do sezóny se již zapojilo 34 hráčů (19 z Kunčiny, 15 z Trnávky). 

Tým nasbíral 21 žlutých karet. Zatím jedinou červenou kartu obdržel 
Janík (v Němčicích).

Žáci jsou na tom podstatně lépe a po osmi zápasech jim patří aktuál-
ně 4. místo se 14 body za 4 výhry, 2 remízy a 2 prohry. V zatím posled-
ním duelu remizovali 1:1 s Kunčinou.

Lucie Procházková, sokoltrnavka.cz

me. V předvánočním čase nebude chybět tradiční Předvánoční jarmark, 
který nabídne prodej rukodělných dárků v prostorách kulturního domu. 
Náš spolek tu nabízí k občerstvení alko i nealko punč a sladké dobroty. 
Na jarmark navazuje rozsvícení stromu s vystoupením žáků MŠ a ZŠ.

Další tradiční akce - Obchůzka svatých Lucií vychází na pátek. Vě-
řím tedy, že se řady koledníků a kolednic rozšíří. Sraz všech koledníků 
bude v Trnce v 16:00, kde máme k zapůjčení bílé oblečení, masky, pe-
routky a lucerničky. Uvítáme bílý základ teplého oblečení, na který si 
koledníci oblečou naše bílé “kostýmy”. Poté půjdeme kolem hostince 
Marta na sídliště U Koupaliště, na Rynk, “Koulovkou” kolem potoka 
nazpět do Trnky. Předpokládaný konec bude kolem 18. hodiny.

26. 11. od 16 h Výtvarné řádění - Vánoční přání
26. 11. od 18 h Výtvarné tvoření pro dospělé
29. 11. Cirkus Trnka č. 2
  1. 12. Předvánoční jarmark
  5. 12.  nadělování svatého Mikuláše na objednávku ve vašich domovech
13. 12. obchůzka svatých Lucií
20. 12. Cirkus Trnka č. 3

Aktuální akce nebo foto z proběhlých akcí najdete na FB profilu 
Trnka Městečko Trnávka z. s.

Krásný podzim.
MgA. Zdeňka Selingerová

Pohybová školička
V návaznosti na sletový rok a skladbu Mravenci jsme ve spolupráci se 

Sokolem připravili kroužek pohybové všestrannosti, který je určený pro 
děti předškolního věku. Naším maskotem není nikdo jiný než oblíbený 
Ferda Mravenec, který děti provází na každé lekci a motivuje je k pohy-
bu. Školička probíhá od října, každý čtvrtek, v malé tělocvičně základní 
školy. Je zaměřena na komplexní pohybový rozvoj dětí s cílem budovat 
u nich lásku k pohybu. Děti se učí základním pohybovým dovednostem, 
které jim v budoucnu poskytnou pevný základ pro jakýkoli sport.

Mgr. Lucie Navrátilová

Ohlédnutí za sletem
Sletový rok byl zakončen 18. 10. na hřišti v Měst. Trnávce.
Děti s dospělými si zahráli různé hry a společně přešli do kulturního 

domu, kde starosta Sokola Mgr. Vlastimil Stenzl ocenil vedoucí skla-
deb a pak dali cvičencům pamětní list a odznak. Promítání fotografií 
a občerstvení ukončilo toto milé setkání. Doufám, že v srdíčkách dětí 
i dospělých zůstanou vzpomínky na slet a za 6 let se znovu sejdeme.

Sokolský běh republiky
K uctění svátku republiky 28. 10. se u koupaliště sešli sokolové, aby 

běželi Běh republiky. Celkem 50 účastníků se rozdělilo do kategorií 
podle odhadu své výkonosti 500m, 2 km a 3km.Po ukončení závodů si 
všichni mohli opéct špekáčky. Senioři se zase rozjeli vlakem do České 
Třebové, kde uskutečnili pěší výlet.

Sokolové tímto uzavřeli sletový rok.
Eva Henslová
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       Poslední dva víkendy v září nás čekal závěr se-
zóny – poslední letošní závody, a to Memoriál v Sušicích 

a Mladějově na Moravě. 
Do Sušic jsme jeli i s týmy dětí a dorostu. Dopoledne byl na progra-

mu závod dětí. Našim mladším se moc nedařilo, a tak v konečném sou-
čtu brali až 7. místo. Pěkné výsledky nám na posledních závodech před-
vedli starší žáci, kteří se blýskli časem 18,43 vteřin, a brali 2. místo! 
Na těchto závodech byla otevřena i kategorie dorostu. Náš tým získal 
bramborové umístění. 

Po obědě začala soutěž žen a mužů. Ženy skončily na bramborovém 
místě, chlapi si odvezli 2. místo. 

Následující víkend jsme jeli podpořit sbor v Mladějově na Moravě 
na jejich závody. Muži, ženy i dorostenci bojovali statečně a bylo z toho 
1. (muži), 2. (dorost) i 3. místo (ženy)! 

5. října proběhl závod požárnické všestrannosti v Březinách u Po-
ličky. I přes marodku jsme dali dohromady tým dorostenek, starších 
žáků a 2 hlídky mladších žáků. Musíme říct, že příprava na podzimní 
kolo probíhala opravdu poctivě, děti nám letos (i po loňském úspěšném 
podzimním kolu) znovu ukázaly, že nic nepodcenily a všechny infor-
mace od vedoucích si zapsaly do svých hlaviček. A jak to teda dopad-
lo? Tým dorostenek postoupil na KRAJSKÉ KOLO z 1. místa! Mladší 
žáci skončili na krásném 7. a 9. místě ze 17 hlídek. Starší žáci skončili 
přesně v polovině, na 9. místě z 18 hlídek. Jeden z našich dorostenců 
doplnil hlídku z Jevíčka a podíval se s nimi také na kraj, dva malincí 
z přípravky doplnili Sušice, ti skončili taktéž na 1. místě. 

Krajské kolo proběhlo první listopadovou sobotu. Dorostenky skon-
čily na 5. místě. Nakonec ještě Emička Bálková doplnila tým ze Sušic 
a taktéž si mohla zkusit krajské kolo, stejně jako Ondra, který běžel 
za tým Jevíčka. Slavnostní vyhlášení postupujících na krajské kolo, nás 

 Sbor dobrovolných hasičů Městečko Trnávka

čeká 15. listopadu. 
S dětmi nás v listopadu čeká ještě odměna v podobě výletu, avšak 

závěr sezóny můžeme hodnotit jako velmi úspěšný. Děkujeme všem 
našim dětem za úspěšnou sezónu, za poctivou docházku na tréninky 
a všem rodičům za podporu. Díky letí také vedoucím mládeže, kteří ne-
únavně pracují s mládeží během celého roku a všem ostatním členům 
za aktivitu nejen na závodech, ale také na brigádách a akcích sboru. 
Děkujeme! 

Zimní přípravu mládeže jsme zahájili již na konci října, a to opět ve 
sportovní hale v Městečku Trnávce, každou neděli od 15:30h!

Z akcí na konec letošního roku pro Vás ještě připravu-
jeme tradiční SILVESTROVSKÝ OHŇOSTROJ, který pro-
běhne 31. 12. 2024 u kulturního domu ve 20 h. 

Občerstvení zajištěno!

Členové sboru se také zúčastnili dálkové dopravy vody v Deštném. 
Jednalo se o velkou akci, které se zúčastnilo 51 sborů, celé vedení se 
táhlo na mašiny PS8 ve vzdálenosti 6 km. Tímto došlo k novému ná-
rodnímu rekordu. 

Výjezdová jednotka měla od posledního vydání Trnaváčku 9 výjez-
dů. Jednalo se o převážně o technickou pomoc – odstranění stromů přes 
silnici, pád stromů na železniční trať a na dráty el. vedení, čerpání vody 
z domu, dále byli kluci povoláni k požáru hrabanky a k záchraně osob 
v Nové Rovni. 

Jednotka byla nápomocna také při pořádání akce Rescue camp, po-
řádaném SDH Jevíčko, kdy došlo k dopravě členů tohoto campu do 
Svitav, kde se vzdělávali ve vyprošťování osob z havarovaného vozi-
dla a jiného. Další víkend byla jednotek požádána opět v rámci Rescue 
campu, o vytvoření zásahu zavalené osoby pod sutinami a následné po-
užití AeD. Výjezd se uskutečnil v sobotu o půlnoci na naší hasičské 
zbrojnici a byl úspěšně dokončen. 

Dále se dne 1. listopadu uskutečnilo taktické cvičení na místní zá-
kladní škole, kde byl v 10:05 vyhlášen poplach k požáru mikrovlnné 
trouby v kuchyňce. Pedagogové měli za úkol vyhlásit poplach a začít 
s evakuací všech žáků ve škole. Chodba byla mírně zakouřena. V pro-
storách školy zůstaly 4 děti, přivolané jednotky měli za úkol vyhledat 
osoby ve druhém patře a simulovat uhašení požáru. Na místě byla první 
naše jednotka, ta natáhla vedení hadic až do kuchyňky a pak následně 
začala vyhledávat 2 osoby. Jako druhá přijela jednotka z Chornic a HZS 
z Moravské Třebové. Tyto jednotky začaly vyhledávat zbylé dvě osoby. 
Celá akce se vydařila, děti byly nalezeny, simulovaný požár byl uhašen 
a v 10:45 bylo cvičení ukončeno. 

Děkujeme. SDH Městečko Trnávka
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ale zúčastnit se“, nedá nikdo nikomu nic při hře zadarmo. Pozvednout 
pohár pro vítěze nad hlavu a naplnit ho dobrým mokem chce prostě 
každý tým.

Velkou podporu fanoušků měla rodina „Smolíkova“ , která pro le-
tošní turnaj složila dva kvalitně obsazené týmy. O tom svědčí i fakt, že 
otec Dušan a jeho synové Matěj a Lukáš trápili své soupeře a probojo-
vali se až do finále. A jak letošní ročník dopadl?

1. místo Bohatcovi, 2. místo Smolíkovi, 3. místo Makrhýci 

Podzimní brigáda na Skalce
Kdy nám počasí přálo byla podzimní brigáda na Skalce. Sešlo se nás 

dost na to, abychom natřeli lavičky a stoly, shrabalo se listí a uklidila se 
bouda. Mužská část si vzala na svá bedra postavit přístřešek na dřevo. 
Vše, co bylo v plánu, se podařilo uskutečnit a Skalka se opět „zazimo-
vala“. Všem přišla opět vhod závěrečná odměna  za dobře odvedenou 
práci v podobě dobře známých grilovaných kolen, jen s tou výjimkou, 
že nám ji letos  připravili Otík s Jirkou. 

Blahopřání
V měsíci listopadu oslaví své životní jubileum Lenka Mazalová, 

a tak jí touto cestou přejeme mnoho zdraví, štěstí, lásky a rodinné po-
hody.

Pokud se situace nezmění, budou od listopadu tréninky nohejbalu 
každý pátek od 18.00 hod. ve sportovní hale

Volejbalisti už se scházejí každou neděli od 16.00 hod. tamtéž.
Všem spoluobčanům  přejeme krásný adventní čas, příjemné prožití 

vánočních svátků a do nového roku hodně zdraví.
Jana Hrbatová

SK Skalka
     Rodinný turnaj v nohejbale.

Letošní rodinný turnaj byl pro mnohé jubilejní v tom, že se 
konal již XX. ročník. Zvláštní byl také v tom, že se  za všechny ty 

roky konal snad pouze dvakrát v místní sportovní hale.V jednom 
případě dokonce turnaj přerušil déšť a tak o vítězi rozhodovaly kostky. 
Letos nám počasí nepřálo již od pátku, a tak se musel turnaj přesunout 
do místní sportovní haly. Ani tato změna neubrala nic na jeho kvalitě. 
Pořadatelé si poradili i s touto alternativou a všem hráčům a fanouškům 
zajistili veškerý servis co se obsluhy a jídla týče.

Hráče přišel podpořit i zakladatel tohoto turnaje M. Šteffek, který 
před 20-ti lety přišel se zajímavou  myšlenkou a tomuto turnaji vlastně 
položil základní kámen. 

Po rozlosování do skupin bylo všem jasné, že letos to bude asi boj 
až do konce. I když se turnaj vždy nese v duchu „není důležité vyhrát, 

Skupina 55+
Tradiční pochod na svatého Václava se konal o měsíc později, a to 

28. října. Z České Třebové jsme se vydali do vesnice Kozlov. Počasí 
nám přálo a nikdo nezabloudil. V chaloupce Maxe Švabinského, která 
je zároveň muzeem, jsme při zasvěceném výkladu pana průvodce nasáli 
atmosféru životní pouti tohoto významného malíře.

L. K.

Fejeton – nejlepší přítel
Nejlepším přítelem člověka je kniha. Tento slogan na nás kdysi hle-

děl z nástěnky ve škole i z výkladních skříní knihkupectví. Ale platí vů-
bec ještě? Kdybychom dnes vyhlásili anketu na téma: Kdo je nejlepší 
přítel člověka, knihu by asi zvolil málokdo, odpovědi by se nejspíš růz-
nily. Auto…žena…pivo…? Chyba lávky, vítěz by byl jasný. Nejlepším 
přítelem dnešního mladého člověka je samozřejmě mobil! Ale o něm 
psát nechci. Je tu přece ještě jeden nejlepší přítel – dodnes platný a navíc 
ještě déle než kniha.  Ano uhádli jste – je to pes.

Pes doprovází člověka, jak ukazují archeologické nálezy, už tisíce 
let. Čemu vděčí za tak velkou a neutuchající oblibu? Psi lidem pomá-
hají, jsou přátelští, inteligentní, poslušní a hlavně – čistotní!  Dospělý 
pes nevykoná potřebu v prostorách, které považuje za svůj domov. Tuto 
vlastnost má geneticky zakódovanou a nemusí se jí v průběhu života 
učit. Díky tomu mohou psi žít i v městských bytech s lidmi trávícími 
velkou část dne v zaměstnání. Pro městské majitele psů je tak samozřej-
mostí své čtyřnohé miláčky pravidelně venčit. Když tak činí, berou si 
s sebou plastové či papírové pytlíky na jejich exkrementy. V některých 
ulicích a parcích jsou dokonce k tomu účelu zřízeny psí stojany vybave-
né potřebnými sáčky. Je pochopitelné, že ve městě prakticky nepotkáme 
pobíhat psa bez svého pána.

Vesničtí psi to mají o dost lepší. Kromě společenské funkce plní i roli 
hlídače, případně pomáhají svému pánu – myslivci – při lovu. Často obý-
vají vlastní příbytek a mívají  i volný výběh na dvorek nebo do zahrady. 
I zde pozorujeme jistou urbanizaci pejskařů. S potěšením lze říci, že vol-
ně pobíhající psi po našich obcích jsou již výjimkou, naopak přibývá lidí, 
kteří chodí svého nejlepšího přítele aktivně venčit.  Pravidelný pohyb na 
vzduchu tak prospívá nejen pejskům, ale i jejich majitelům. Sáčky na ex-
krementy s sebou samozřejmě nenosí, vždyť na poli a v lese to – na rozdíl 
od městských dlážděných chodníků a parkových pěšin – nemá smysl. Jen-
že v tom je kámen úrazu. Psi jsou skutečně čistotní a ve svém stavení po-
třebu nevykonají.  Ovšem hafan nerozliší, jestli pobíhá na louce za humny 
nebo teprve na místní komunikaci či u sousedova plotu.  Cítí-li potřebu, 
vykoná ji záhy po opuštění domovských vrat. Jistě, psí výkaly nevydrží 

věčně, příroda si pomůže, časem se rozpadnou, smyje je déšť.  Ovšem 
všichni víme, jak příjemné je nasednou do auta se psí vzpomínkou na 
podrážce, přivézt domů kousek hovínka na kole kočárku nebo je rozstřík-
nout strunou křovinořezu.  Zkusme tedy zapřemýšlet, zda by přece jen ne-
bylo vhodné exkrementy alespoň v intravilánu obce sbírat. Anebo naučit 
psíka, aby velkou potřebu prováděl až poté, co mine poslední chalupu.

Miloš Vysloužil
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Ze Staré Trnávky do starověké  Mezopotámie
Byl to Michal Hensl, kdo mě vyzval, abych do trnavského Zpra-

vodaje napsal článek o mém působení v Iráku v letech 1974 - 1980.  
Mé námitky, že se toto téma do tohoto časopisu moc nehodí, nebral 
v úvahu. Zřejmě chtěl, aby jeho příspěvek o putování do Santiaga de 
Compostela měl pokračovatele. Poté, co cestovatelské téma v Trnaváč-
ku oživil můj kamarád Petr Štola vyprávěním o Aljašce, mi chybí ar-
gumenty k odmítnutí Michalovy výzvy. Zůstává jen pocit pochybnos-
ti, zda v konkurenci profesionálních cestovatelských reportáží a filmů, 
mohu někoho mým článkem zaujmout. Nabízím jen skromné svědectví 
trnavského rodáka z doby, kdy byl ještě Irák relativně klidnou zemí 
a její vnitřní rozpory byly potlačovány diktaturou poněkud jiné povahy, 
než jsme byli zvyklí snášet u nás.

Mezopotámii, či Irák jsem dříve znal jen z vyprávění Vojtěcha Za-
marovského o zahradách Semiramidiných v jeho knize Za sedmi divy 
světa. Touha zkontrolovat, co ze slavného Babylonu v Iráku zbylo, však 
nebyla motivem mé cesty. Jel jsem tam za prací. K té mě nasměrovala 
moje profese a zájem o cizí jazyky.

V r. 1967 jsem absolvoval VUT v Brně, specializaci vodních strojů. 
Hlubší zájem o cizí jazyky jsem projevil až po vystudování techniky, 
kdy jsem se snažil zbavit komplexu jazykového anti talenta. Mým ko-

níčkem se pak stalo čtení cizojazyčných knih v originále. Krásná lite-
ratura mi tak přinesla praktický užitek. Práci jsem získal v projekčním 
ústavu Sigma Engineering v Olomouci. Koncern SIGMA tehdy sdru-
žoval všechny výrobce čerpadel a armatur v Československu. Bylo to 
dohromady 14 výrobních fabrik, plus vlastní výzkumný ústav, ústřední 
prodej a organizace zahraničního obchodu Intersigma v Praze. Dohro-
mady to bylo 22 podniků s 22.000 zaměstnanci. V projekčním ústavu 
se připravovaly projekty pro investiční celky dodávané dodavatelskými 
závody v Lutíně a Hranicích všude tam, kde se podařilo uspět.

Projekční ústav vznikl pouhý rok před mým nástupem. Převládali 
tam proto mladí inženýři, kteří dostávali šanci pracovat samostatně na 
zajímavých projektech. Dostal jsem za úkol zejména projekty zavlažo-
vacích čerpacích stanic, které SIGMA dodávala do Jugoslávie.

V listopadu 1973 jsem se oženil a neměli jsme kde bydlet. V Olo-
mouci jsem se potloukal po různých ubytovnách a naděje na získání 
družstevního bytu byla v nedohlednu. Moje žena pracovala v pražské 
Intersigmě  a bydlela ve vypůjčeném bytě od kolegy, který tehdy půso-
bil ve Varšavě. Vyzvala mě, abych se zeptal, jestli by mě v Intersigmě 
též mohli zaměstnat. Pár let bychom ve vypůjčeném bytě mohli ještě 
bydlet. V Praze mě už znali z jugoslávských projektů a protože jsem 

SH ČMS
SBOR DOBROVOLNÝCH  

HASIČŮ V PĚČÍKOVĚ
Vás srdečně zve 

v sobotu 18. ledna 2025 na

HASIČSKÝ PLES
v Kulturním domě v Pěčíkově, zahájení ve 20 hodin

Hudba Menhír, vstupné 100 Kč
Na Vaši hojnou účast se těší pořadatelé.

Děkujeme Vám za Vaši přízeň i za případný příspěvek do tomboly.

Dýňové tvoření v Pěčíkově
Osadní výbor v Pěčíkově  s podporou místních hasičů v neděli 27. 

října odpoledne uspořádal v kulturním domě pro děti podzimní dýňové 
tvoření spojené s množstvím her a zábavy. Na závěr se uskutečnil lam-
pionový průvod vesnicí.

Veliké poděkování za organizaci o přípravu této vydařené akce patří 
především rodičům dětí a všem ostatním, kteří pomohli zajistit dob-
rou náladu, napekli sladkosti a hlavně přinesli dětem dárek s jejich 
úsměvem, štěstí a radosti. 

Jan Zatloukal

Oslava svatého Huberta 
v Městečku Trnávce

Svatohubertská mše v našem kostele se uskutečnila 21. září 
letošního roku. Tuto mysliveckou akci uspořádalo MS Bezděčí 
– Unerázka. Jak tuto akci hodnotit? Dle vyjádření účastníků se 
jednalo o zdařilou akci, což dokázala i velká účast jak v koste-
le, tak i v kulturním domě, kde bylo pro účastníky připraveno 
myslivecké pohoštění. Touto cestou chtějí pořadatelé poděko-
vat za účast všem kteří přišli nejen z naší obce, ale i z okolí.  
Hlavní poděkování patří všem sponzorům, bez jejich přispění 
by nebylo možné uskutečnit tuto akci. Poděkování rovněž patří 
mysliveckým trubačům a pěveckému sboru Dalibor ze Svitav. 
Pro případné zájemce bude připraven videozáznam z této akce.

Myslivci z Bezděčí – Unerázky
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uměl slušně anglicky, nabídli mi hned při prvním pohovoru místo v je-
jich kanceláři v Bagdádu. Tomu se nedalo odolat.

Kdysi to bylo terno dostat se do světa. Získat zkušenosti v kapita-
listické zemi, byť rozvojové. Mít možnost denně mluvit anglicky. Ne-
mluvě o tom, že skromné úspory v dolarech mohly být v socialistické 
vlasti díky slabé koruně výhodně zhodnoceny a zabezpečit tak mladou 
rodinu. Dnes se do zahraničí cestuje běžně: studovat, na dovolenou, za 
prací, za dobrodružstvím či k příbuzným. Do Mezopotámie – kolébky 
civilizace – však směřuje málokdo. Jsou tam sice slavné starověké pa-
mátky, ale nejsou tam mořské pláže a není tam zrovna bezpečno. Spíš 
máme obavy z toho, že odtud někdo zamíří k nám. 

Intersigma měla v Bagdádu technicko-obchodní kancelář. Do Irá-
ku jsme dodávali čerpací stanice pro závlahy a odvodňování a vodárny 
pro úpravu pitné vody. O zakázky na tyto projekty jsme museli  nejdří-
ve  soutěžit  v tendrech,  které  vypisovalo  Ministerstvo  zavlažování 
a  vodního hospodářství. Vesměs byly požadovány dodávky na klíč, tj. 
včetně stavební části a montáže zařízení. Pro tyto práce jsme museli 
vyhledávat místní kontraktory. Dnes je to běžná praxe pro státní zakáz-
ky i u nás. Montážní práce na jednotlivých projektech řídili šéfmontéři 
dodavatelských závodů Sigmy z Lutína či Hranic. Při koordinaci těchto 
projektů jsem měl možnost hodně cestovat a dostat se přitom do histo-
ricky zajímavých míst.

V Bagdádu žila početná česká komunita, kterou tvořili vedle pra-
covníků ambasády a obchodního oddělení zejména experti v oboru ge-
ologického průzkumu. Měli jsme tu i českého učitele a doktora. Život   
nám zpříjemňovalo členství v klubu Allwyiah. Ten zde kdysi založili 
Angličani. Byl tam bazén, restaurace, kino a tenisové kurty. Vstupní 
poplatky do klubu byly vysoké, ale při dlouhodobém pobytu se vypla-
tily, a to hlavně kvůli bazénu. Plavecká sezona zde trvala od března do 
listopadu. Ve veřejných plovárnách byli muži a ženy separováni (sudé 
dny muži, liché ženy). V létě teploty často šplhaly k 50°C. V zaparko-
vaném autě při této teplotě kolegové naměřili 82°C. Naši montéři si 
na kapotě terénní Toyoty smažili vajíčka. V prvním autě, Peugeot 404, 
které jsem zdědil po svém předchůdci, ještě nebyla klimatizace. Čas-
to jsem jezdil na jih do Amary, kde jsme stavěli vodárnu pro 350 tisíc 
obyvatel. Cesta tam a zpátky měřila 612 km. Rozptýlení poskytovala 
jen fata morgána, která okolní poušť proměňovala na nekonečné jezero.

Když jsem v roku 1974 do Iráku nastoupil, končil tam právě na se-
veru země vojenský konflikt irácké armády s Kurdy a spor s Iránem 
o jižní hranice v Shatt el-Arab (ústí řek Eufratu a Tigridu). Sadam Hu-
ssain ustoupil iránskému Šáhovi v hraničním sporu, tj. vzdal se náro-
ku nad kontrolou provozu lodí (vybíráním mýtného) v ústí řek Eufratu 
a Tigridu a uznal, že hranice obou států znovu povede linií nejhlubších 
bodů koryta Shattt al-Arab. Šáh za to přestal financovat vzpurné Kur-
dy a ze dne na den bylo po válce na severu země. Svůj pobyt v Iráku 
jsem končil 15. března 1980. V září téhož roku vypukla válka mezi 
Irákem a Iránem. Záminkou byl opět hraniční spor na jihu obou zemí. 
Ve skutečnosti šlo o snahu omezit vliv šíitské revoluce vedené orto-
doxním ajatolláhem Chomeiným. Přičemž sunitského Hussaina v této 
anabázi aktivně podporovali Američané a finančně též Kuwait. Větši-
na iráckých vojáků však byla šíitského vyznání, což zřetelně oslabilo 
irácké síly.

O cca 30 let později jsem pracoval pro mezinárodní pumpařskou fir-
mu Sterling Fluid Systems. Každý rok se obchodní zástupci setkávali 
na školeních o nových výrobcích a počítačových programech pro pod-
poru prodeje. Při jedné takové příležitosti jsem se dostal do přátelské-
ho rozhovoru s kolegou z Iránu. Ten v Iráku jako mladý voják bojoval 
v zákopech někde u Mandali (kam jsem často jezdil, postavili jsme tam 
3 závlahové čerpací stanice). Vyprávěl mi, jak ve dne po sobě stříleli 
a v noci s Iráčany hráli karty a vyměňovali si proviant, aby měli pestřej-
ší stravu. Přesto si tato nesmyslná válka vyžádala jeden milion lidských 
životů a nic nevyřešila. Když Kuwait po vyčerpaném Iráku požadoval 
splacení válečných půjček, Saddam Hussain bohatého souseda vojen-
sky napadl. Proti-Íránská aliance se definitivně rozpadla a stala se zá-
rodkem nového válečného konfliktu.

Jednou jsem byl poslán na ministerstvo municipalit na převzetí ten-
drové dokumentace pro projekt 27 malých vodáren. Zasedací místnost 
byla plná zástupců z různých zemí, neobvyklé bylo, že za našimi zády 

stála řada vojáků s nabitými samopaly. Do místnosti vešel nápadný kra-
savec v elegantním bílém obleku - sám veliký Sadam Hussain. Ujímal 
se svrchované vlády v zemi.

Zajištění pitné vody v odlehlých vesnicích roztroušených po poušti 
bylo politickým aktem. Zaktivoval úředníky ve všech vládních orga-
nizacích. Všichni začali dobrovolně chodit do práce i večer. To bylo 
předtím zvykem jen u soukromých firem, když ráno jezdili po stavbách 
a večer přijímali návštěvy a vedli obchodní jednání. Sadam Hussain ne-
ohlášeně navštěvoval nemocnice a státní podniky a na místě tam zjed-
nával pořádek. Získal obrovskou popularitu. Kdyby svoji energii věno-
val mírovému rozvoji země, mohl by dnes být Irák jednou z nejbohat-
ších zemí na světě.

Každé léto jsme se vraceli domů na dovolenou. Letadla českoslo-
venských aerolinií startovala výhradně v noci, kdy byly nižší letištní po-
platky. Myslím, že to bylo v r. 1978, kdy jsem autem vyrazil na letiště, 
ale silnice přes vládní čtvrt Mansour city byla zatarasená demonstranty. 
Musel jsem zvolit náhradní trasu kolem zlaté mešity v Kadhmii, abych 
stihl odlet letadla. Pak jsem se dověděl, že Iráčané oslavovali svého 
vůdce Sadama Hussaina, který ten večer na zasedání vedoucích funkci-
onářů země odhalil 21 zrádců a údajně je pak osobně zastřelil. Byl mezi 
nimi i svého zástupce, kterého předtím nazýval „milovaným bratrem“. 
O to oddanější pak byli ti, co přežili. Prý za to může tzv. Stokholmský 
syndrom – primitivní pocit vděčnosti za to, že je trýznitel nechal žít, 
obdiv k jeho prozíravosti, když poznal, že zrovna oni jsou ti nevinní. 
U nás taky lid jásal, když komunisti popravili Slánského a další zrádce 
lidu. Hussainův režim byl krutý, ale dovoloval soukromé podnikání, 
což přinášelo mnoha lidem více osobní svobody, než jsme tehdy měli 
u nás. Já jsem oceňoval zejména možnost kupovat si anglické knížky. 
Byl tam k dostání i americký časopis Newsweek. Ten byl ovšem cen-
zurován: některé věty byly začerněny fixkou, některé stránky vytrhány. 
Nevím kolik exemplářů Newsweeku se v Bagdádu prodávalo, ale kaž-
dopádně to muselo být dosti pracné být cenzorem v Iráku.

Velké řeky Eufrat a Tigris udržují ve svém okolí vysokou hladinu 
spodních vod. Zavlažování z těchto řek při teplotách nad 40°C pak zna-
mená intenzivní odpařování vody, která vždy obsahuje trochu soli a ta 
se po odpaření vody usazuje na povrchu půdy. To za několik staletí způ-
sobilo, že velké plochy v okolí obou řek jsou bílé. Je proto třeba snížit 
hladinu spodních vod, slanou vodu odčerpávat do solných lagun, půdu 
promývat čerstvou říční vodou a snížit tak obsah soli v půdě. To byla 
příležitost pro naše čerpadla. Některé laguny se rozrostly na velká jeze-
ra se slanou vodou, kam jsme se jezdili koupat.

Rozsáhlé drenáže budovala v Iráku jugoslávská firma DTD z Nové-
ho Sadu, pro kterou jsem dříve projektoval závlahové čerpací stanice. 
Jejich úkolem bylo odsolit půdu a zavést tam pěstování obilí. V pouš-
ti tam postavili pro své dělníky obrovský kemp, kde jsem byl občas 
hostem jejich ředitele. Přišla válka, obilí nevzklíčilo, zůstala zasole-
ná půda, vypukly boje mezi muslimskými sektami. Prostředí k živo-
tu krajně nepřátelské. Přesto narostl počet obyvatel Iráku z 11,3 mil. 
v r. 1974 na 44 mil. v r. 2022. Příjmy z ropy v tomto období narostly 
z 8,6 na 115,6 miliard USD (při desetinásobném nárůstu ceny za ba-
rel). Při současné intenzitě těžby má Irák zásoby ropy na dalších 96 let. 
Snad se do té doby nemusíme příliš obávat, že by se Iráčané hromadně 
stěhovali k nám. Jistěže budou mnozí usilovat dostat se do Evropy, nás 
však účinně chrání naše mateřština. Kdo by se obtěžoval naučit se tak 
komplikovaný jazyk, když s angličtinou, kterou už zná, se dostane dál 
a k lepším výdělkům. 

V pátek se v muslimském Iráku nepracovalo. Jezdili jsme na výle-
ty po památkách. Ty byly v Iráku historicky atraktivní, avšak estetické 
zážitky moc nenabízely. Babylon či četné zikkuraty byly v podstatě jen 
hromadou rozpadajících se cihel.  Atraktivní bylo archeologické mu-
zeum v Bagdádu, Hatra poblíž Mosulu, pouštní karavan-seraily a pře-
devším zlaté šíitské mešity v Khadmii, Kufě a Najafu. Nejzajímavější 
byla cesta na jih země do marší (močálů), kterým se říkalo irácké Be-
nátky. Obrovské plochy kolem ústí řek Eufratu a Tigridu tu byly zato-
peny vodou. Lidé tam žili v  chatrčích vybudovaných na plovoucích 
bambusových vorech, takže zvýšená hladina při povodních je nemoh-
la ohrozit. Projížděli jsme tam na loďce mezi chatrčemi a plavajícími 
buvoly.
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Zveme Vás na

Předvánoční koledování
s Dechovým orchestrem ZUŠ Jevíčko

v sobotu 21. prosince 2024
Uhřice točna autobusu Malá strana ve 13.00 hod.

Jaroměřice ve 13.45 hod. Centrum života a podnikání
Chornice ve 14.30 hod. u kulturního domu

Městečko Trnávka v 15.30 hod. u kulturního domu
Vrážné v 16.30 hod. u kapličky

Jevíčko na náměstí v 17.30 hod., kde jevíčští skauti
budou předávat od 17.00 do 18.00 hod. Betlémské světlo

SVATOŠTĚPÁNSKÉ 
KOLEDOVÁNÍ U JESLÍ

Nadační fond kostela sv. Jakuba 
Staršího Vás srdečně zve na koledo-
vání u jeslí, které se koná 29. 12. 
v 16:00 v kostele sv. Jakuba 
Staršího v Městečku Trnávce.

Chceme takto poděkovat všem 
štědrým dárcům a ochotným bri-
gádníkům, kteří jakýmkoliv způso-
bem přispěli a přispívají na opravy 
budov a chodu farnosti.

V programu zazní známé i méně 
známé koledy v podání „Dětského 
vánočního sboru“ vedeného Eliš-
kou Lexmaulovou a Danielou Duš-
kovou. 

Vstupné dobrovolné, výtěžek bude věnován Nadačnímu fon-
du kostela sv. Jakuba Staršího. Ať naše hudba zní k větší slávě 
Boží a posvěcení věřících, kteří jí naslouchají a s námi zpívají.

Když Bush st. vyhnal na konci roku 1990 irácké okupanty z Kuwai-
tu, uvítali obyvatelé marší americké vojáky jako osvoboditele. V únoru 
1991 se však americké jednotky z jižního Iráku stáhly a vzpurní vesni-
čané se proti Hussainovu režimu vzbouřili. Sadam Hussain je za to krutě 
potrestal. Marše nechal vysušit a jejich obyvatele z části vyvraždit. Díky 
následujícím rekonstrukcím financovaným OSN je dnes znovu zatope-
no 30% původní plochy. Tam, kde se stéká Eufrat s Tigridem je vysazen 
strom a pod ním tabulka, že na tomto místě byl kdysi biblický ráj.

Do Bagdádu jsem nastupoval s odhodláním naučit se arabsky. To 
jsem brzy vzdal. Primitivní arabštinu se vždy naučili šéfmontéři, kte-
ří na stavbách řídili dělníky - ti anglicky neuměli. Já jsem se dostal do 
styku pouze s inženýry, kteří angličtinu ovládali. Technické vědy se 
na Bagdádské univerzitě učili výhradně dle anglických učebnic a pro 
mnohé odborné výrazy ani neexistovaly arabské ekvivalenty. Kdo mlu-
vil špatně anglicky, byl automaticky považován za špatného inženýra.

V lednu 1976 se nám v Bagdádu narodil syn Jakub. Porod v soukro-
mé nemocnici vyšel levněji než zpáteční letenka do Prahy. Exotické ro-
diště se stalo pro dospívajícího Jakuba záhadou a motivací, aby se naučil 
arabsky. Studium práv v Praze na rok přerušil a rok strávil na univerzitě 
v Damašku a posléze půl roku v Káhiře, aby se v arabštině zdokonalil. 
Zde potkal svoji budoucí ženu Kateřinu, která sem přijela z Olomouce 

navštívit kamarádku arabistku. Vleklé nepokoje v tomto regionu zkříži-
ly Jakubovy plány na diplomatickou kariéru. Do svého rodiště se dosud 
nepodíval. V mém rodišti se stal náruživým chalupářem.

Když v r. 1979 Rusové vtrhli do Afganistánu, byl náš pan domácí 
značně vystrašen, že to teď jejich křesťanská komunita pěkně schy-
tá. To mentální propojení komunistického Ruska s křesťany mě tehdy 
značně překvapilo. Jejich bůh přece nesedí na nebesích, ale leží v mau-
zoleu. Vzpomněl jsem si na to znovu cca před patnácti lety, když jsem 
byl v Moskvě a v poledne se rozezněly zvony. Mnoho lidí na ulici se 
zastavilo a začalo se křižovat. Mnozí dokonce poklekli. Bůh z mauzo-
lea pro ně definitivně umřel? Náš pan domácí měl za ženu Angličanku 
a dva vzrostlé syny. Na jaře 1980 byli všichni majitelé dvou pasů vy-
zváni, zda chtějí být Iráčany nebo si ponechat cizí pas a vystěhovat se. 
Můj pracovní kontrakt v Iráku právě končil a musel jsem irácké úřady 
žádat o exit vízum, abychom se mohli vrátit domů. Byl jsem v šoku, 
když mi do pasu dali razítko, že jsem byl vyhoštěn. Později vyšlo na-
jevo, že celá ta šaráda měla za účel zbavit se před chystanou válkou 
Iránců žijících v Iráku a zabránit mladým mužům ze smíšených rodin 
vyhnout se službě v armádě.

Jak dopadli synové pana domácího jsem se už nedověděl. V Inter-
sigmě se o pasy starala jedna soudružka. Ta můj pas roztrhala a nechala 
mi vystavit jiný. Na ten jsem o dva roky později znovu do Iráku bez 
problémů odjel a v Bagdádu strávil jeden týden. Mé pracovní úkoly se 
pak zaměřily zejména na projekty v Rusku a na Ukrajině. Čerpadla Sig-
my tam na konci socialistické éry zavlažovala přes jeden milion hektarů 
půdy. Bohužel ani tam dnes nevládne klid a mír.

Dnes už neexistuje koncern Sigma, ani organizace zahraničního ob-
chodu Intersigma. Zůstává Sigma v Lutíně, která má cca 15% zaměst-
nanců ve srovnání se stavem před r. 1990. Kolaps východních trhů a ote-
vření se konkurenci má své následky. V lutínském areálu však působí 
několik zahraničních a jiných českých firem, které nabízejí více pracov-
ních míst, než se hlásí kvalifikovaných zájemců. Značka Sigma zůstává 
silná v povědomí fotbalových fanoušků. Já nadále fandím pumpařům.

Pavel Lerch

V lednu 2025 plánujeme besedu autora článku o Iráku v 70. le-
tech, termín bude upřesněn.Trnavští chalupáři objevují Babylon


